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Zpráva o činnosti POVL v roce 2011/2012 pro konvent Hořice 10. 11. 2012 

Personální složení: 
Od posledního konventu pracoval odbor v nezměněném složení: 

Jan Hrudka Semonice (student bohosloví) 
Jiřina Kačenová Letohrad (farářka) 
Jaroslav Matuška Třebechovice p. O. (VŠ pedagog) 
Marie Rybářová Hradec Králové (psycholožka, VŠ pedagog) 
Miloslav Vašina Náchod-Šonov (farář v. v.) 
Jakub Dvořák, předseda Náchod-Šonov (učitel) 

Stále je hledán jeden spolupracovník z řad laiků. 
Vykonali jsme celkem 3 pracovní schůzky v k.s. Týništi nad Orlicí a jednu 

v třebechovickém sboru, neboť v Týništi došlo k havárii, kvůli níž jsme se víckrát než třikrát 
sejít nedokázali. 

Akce: 

Seniorátní setkávání 
Od posledního konventu se konala dvě Seniorátní setkání: 

 Trutnov 24. 3. 2012:  
Téma: Konfirmace 
Řečník: Petr Gallus Th.D., farář sboru v Sázavě, podílí se i 

na přípravě konfirmační příručky. 
Účast: asi 30 účastníků. Kromě Trutnova byly zastoupeny 

sbory Letohrad, Klášter nad Dědinou, Náchod-Šonov, Semonice, 
Hradec Králové, Hronov, Dvůr Králové, Třebechovice pod Orebem 

a Vrchlabí. Přítomní byli (kromě řečníka a místního faráře) 2 faráři mimo 
službu, 2 aktivní faráři včetně bratra seniora Michala Kitty. Z POVL byli přítomni tři 

členové. 
Zahájení: Slovem na Ž 27, 7-9 a Žd 1,1-16, výkladem a modlitbou posloužila 

sestra Věra Konečná, kurátorka trutnovského sboru. Byly zazpívány písně z EZ 639 a 679. 
Petr Gallus uvedl svoji přednášku stručným přehledem historie konfirmace. A to od 

biřmování, přes reformační potřebu uvědomění všech členů sboru o pravdách evangelia, přes 
bratrskou potřebu uvést všechny do náležitého vztahu k Bohu a ke sboru, osvícenské poučení 
o mravech či pietistický důraz na prožívání spásy, vše ve vztahu k účasti na eucharistii, až po 
dnešní, v ČCE běžně praktikovaný způsob užívání konfirmace. Přitom bylo zmíněno, že 
konfirmace je spíš zakotvena v tradici ČCE, ani řády však konfirmací nepodmiňují účast na 
Večeři Páně, jak se to někdy vykládá, ani konfirmace sama o sobě nepodmiňuje plnou účast 
na sborovém životě (to je podmíněno občanskou dospělostí), nejsou přesně stanoveny obsahy 
a cíle tohoto vyučování atd. Přesto svůj smysl  a opodstatnění má. 

Bratr Gallus představil i materiál, který by podle komise k tomu zřízené měl uspokojit 
poptávku po novější či vůbec nějaké konfirmační učebnici, měl by jít v nejbližších dnech do 
tisku. 

Již během programu bratr Gallus motivoval zúčastněné k diskusi, ta se pak plně rozvinula 
v odpolední části programu. Zmiňovány byly především souvislosti konfirmace a eucharistie, 
včetně diskuse o tom, jak ve sborech konfirmace probíhala, probíhá, nebo co pro 
konfirmované dodnes znamená. Byly probírány i některé problémy s odmítáním konfirmací 
ze strany laiků, dokonce i někteří faráři prý odmítají konfirmaci vykonávat! 

Shromáždění zakončil modlitbou a požehnáním přítomný bratr senior Michal Kitta. 
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Všechny části programu byly nahrány v mp3 formátu a jsou po vyčištění k dispozici. 
Několik obrázků br. Dvořák zveřejnil na adrese 
https://picasaweb.google.com/jakdrak/2432012SenioratniSetkaniVTrutnove?authuser=0&feat
=directlink. 

Děkujeme trutnovskému sboru za poskytnutí skvělého zázemí i pohoštění. 

 
 Běleč, 6. 10. 2012: 
Téma: Úskalí církevních restitucí 
Řečník: Miloš Rejchrt, emeritní farář, a Ing. Petr 

Krejčí, právník. 
Účast: Cca 30 osob, ale přesnou účast nebylo pro 

mimořádný charakter setkání možné stanovit (o tom i níže), 
neboť kromě lidí v sále byli přítomni i lidé venku, kam byl 
program přenášen elektronicky. 

Zahájení: Bratr Jaroslav Matuška zahájil 
modlitbou, účastníci pak společně zazpívali píseň 
z Evangelického zpěvníku. Obvyklá úvodní pobožnost 

nebyla vykonána, neboť akce probíhala ve spolupráci se SODR, jejíž akce probíhala souběžně 
a den již byl pobožností zahájen. 

Na žádost seniortáního výboru bylo původní téma modlitby (Michal Kitta) přesunuto 
až na jaro 2013 a aktuálně zařazeno téma restitucí. Snahou POVL bylo oslovit faráře ze SR 
pro theologickou reflexi kroků SR při jednáních s vládou a partnerskými církvemi. Úsilí o 
vyrovnanost názorů, o projev zastánců i odpůrců aktuálního návrhu vyrovnání mezi církvemi 
a státem však vyznělo naprázdno pro neochotu či zaneprázdnění oslovených. Následkem toho 
se sešli jen dva řečníci, oba, ne-li odpůrci, alespoň kritici tohoto návrhu. Ani nikdo z 
přítomných farářů či laiků zde shromážděných se na obranu kroků SR nepostavil. 

Setkání mělo experimentální charakter – na návrh Aleše Mosteckého ze SODR 
proběhl pokus uspořádat akci souběžně s akcí SODR, tak, aby se mohlo zúčastnit co nejvíce 
lidí, včetně rodin s dětmi. Díky tomu bylo o ně postaráno. Výsledek tohoto experimentu bude 
teprve vyhodnocen. 

Bratr Krejčí zmínil právní problematiku návrhu i kroků SR, zmínil však i skutečnost, 
že se nejedná jen o technickou záležitost, už vůbec ne o věc vedení církve - za kroky své 
církve jsou spoluodpovědní i členové ČCE. 
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Bratr Rejchrt připoměl průběh jednání SR před jeho vlastním podílem na nich i potom, 
připomněl i návrhy na vyrovnání, které by byly morálně přijatelnější, ale podivným způsobem 
zapadly. Jak se očekávalo, rozebral problém morálně theologicky. 

V diskusi byli osloveni i přítomní konventuálové a synodálové. Bylo konstatováno, že 
Synod se příliš lehce připravil o možnost kroky SR kontrolovat, dal-li jí paušální souhlas ke 
všemu. Přítomní byli většinou připraveni zvýšit svůj podíl na nákladech církve, aby se spíš 
dokázala postavit na vlastní nohy bez státní podpory, ať už jakoukoliv formou. 

Přítomný bratr senior Michal Kitta zakončil setkání modlitbou a požehnáním. 
Nebyly pořízeny nahrávky, fotografie viz: 

https://picasaweb.google.com/102659152138900190915/6102012SenioratniSetkaniVBelci#. 

 

Pro učitele nedělních škol 
 FS ČCE Semonice 18. 2. 2012:  
Téma: Pracovní listy pro děti 
Lektor: Vojtěch Rada 
Účast: 10 + 7 dětí ze 4 sborů (Semonice, Dvůr Králové n.L., Náchod – 

Šonov, Třebechovice) 
 
Po biblickém úvodu a tradičním představení jednotlivých účastníků a jejich 

práce s dětmi v NŠ (jaké pomůcky pro výuku NŠ užívají) br. Vojtěch Rada představil 
pomůcku – pracovní listy pro starší děti, a to od myšlenky jejich vzniku, přípravy obsahu, 
způsobu práce s nimi (jak je možné je s dětmi užívat, co vše se snimi dá dělat) až po techniku 
jejich zpracování.  

V následné diskusi účastníků se ukázalo, že v některých sborech o listech nevěděli, 
někteří je užívají i pro mladší děti (to vyžaduje další přípravu a nápady, jak jim listy 
zpřístupnit a umožnit i jim s nimi pracovat); někteří z účastníků hledají náměty pro výuku NŠ 
v jiných zdrojích, např. na internetu. Pro přípravu výkladu v NŠ někteří také užívají knihy a 
jiné materiály např. z nakladatelství Samuel. 

Odpoledne pokračovala diskuse s br. Radou a byla předvedena ukázková hodina NŠ – 
jak ji lze naplnit a jak použít pracovní listy. 

 
Br. Radovi za jeho program, který přiblížil jednu z mnohých pomůcek pro výuku NŠ a 

inspiroval nás k jejímu užívání, patří poděkování; stejně jako semonickým za poskytnutí 
zázemí (děti měly k dispozici svoji místnost, kde si hrály) i občerstvení! 

 
Příští seminář je plánován na počátek roku 2013. 
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Náměty a témata, lektora nebo místa konání, lze sdělit kterémukoliv členu poradního 
odboru. 

(Podle zprávy od Jaroslava Matušky) 
 

Pro předčitatele 
Ani tentokrát se nepodařilo žádnou akci připravit. 

Plánované 
 Seniorátní setkání, Klášter nad Dědinou, 16. březen 2013 Téma - bři. Michal 

Kitta (Hronov), Vladimír Pavlíček (Klášter nad Dědinou) a Václav Skalický 
(Letohrad) – Modlitba. 

 Seminář pro učitele nedělních škol plánován na únor 2013. Jednání o náplni probíhá 
se s. farářkou Rut Brodskou. Místo konání bude buď v Černilově nebo v Hradci 
Králové. Jednání se sestrou farářkou povede Jaroslav Matuška. 

 Na duben 2013 se připravuje další kurz pro předčitatele. Téma je zatím otevřené, 
padl návrh: Výběr textu a tématu kázání (jako lektor bude osloven buď bratr Filipi 
nebo Mrázk – oba ETF UK). 

prezentace 
POVL pravidelně informuje o své činnosti a akcích prostřednictvím vlastních 

webových stránek na Evangnetu (povl_hk.evangnet.cz), pomocí propagačních materiálů, 
ohlášení na poradách kazatelů a při vlastních akcích. O své činnosti informuje pravidelně SV, 
jemuž jsou zasílány kopie zápisů ze schůzí, které jsou dostupné i na stránkách POVL HK 
(http://povl_hk.evangnet.cz/zapisy/zapisy.htm). Na úvodní stránce je možné shlédnout 
synopsi kalendářů Evangnetu, seniorátních akcí a akcí POVL. 

Pokusně byla spouštěna i facebooková skupina 
(https://www.facebook.com/update_security_info.php?wizard=1#!/groups/122877781149136/
), k níž je možné se přihlašovat pro získávání informací i sdělování vlastních postřehů, dojmů, 
návrhů a nápadů. 

 

Zprávu připravil: Jakub Dvořák, předseda   
Předběžně schválil POVL na schůzi 24. 9. 2012, detaily doladěny elektronicky. 


